
Kan naturen få lov? 
I marts 2023 samlede vi forskere, branche- og interesseorganisationer 

til at debattere en biodiversitetslov ved DM BIO LIVE.
Læs pointerne her.
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Deltagere i debatten ved DM BIO LIVE: 

Carsten Rahbek, professor i biodiversitet, Leder af 
Center for Makroøkologi, Evolution og Klima på 
Globe Institute, Københavns Universitet og medlem 
af Biodiversitetsrådet. 
 
Birgitte Egelund, professor i Miljø- og energiret, 
Juridisk Institut på Aarhus Universitet, og medlem  
af Biodiversitetsrådet. 

Lars Midtiby, direktør for Danmarks 
Naturfredningsforening. 

Thomas K. Sørensen, sektionsleder for Hav hos WWF. 

Karen Post Bache, naturchef i Landbrug & Fødevarer.  

Ole Lundberg Larsen, underdirektør for Fiskeri og 
Bæredygtighed og DFPO (Danmarks Fiskeriforening 
Producent Organisation). 
 
Anders Frandsen, direktør for Dansk Skovforening.
  
Karin Klitgaard, underdirektør hos Dansk Industri, 
Miljøpolitik og cirkulær økonomi.   

Hvordan får vi bedre  
biodiversitet i Danmark  
– og kan en lov hjælpe? 

3 essentielle punkter, der er enighed om:

  Afsæt mere areal til natur, hvor biodiversiteten 
kan udvikle sig.  

  Ryd op i regler, der gør det besværligt at gøre 
noget for naturen. 

  Skab bedre samarbejde mellem parter med 
forskellige interesser.



Hvad siger forskere,  
organisationer og erhvervsliv  

om arealanvendelse? 



”Der er enorm mangel på plads, der er prioriteret til vild natur, 
og mangel på store sammenhængende områder.” 

Carsten Rahbek, KU 

”Pengene skal øges for at løfte naturen, og det kan finansieres 
på forskellige måder – fx bynær skov eget af kommuner.”

Danmarks Naturfredningsforening

”Frivillighed og ikke tvang er vejen frem.” 
Dansk Skovforening og  
Landbrug & Fødevarer

”Vi skal forvalte beskyttet natur som beskyttet.”
Danmarks Naturfredningsforening

”Man skal erkende, at biodiversitet også handler om 
økonomi. Vi er nødt til at værdisætte og skabe et marked for 
biodiversitet, hvis den skal fremmes. Hvis ikke det finansieres 

over skatten, skal det gøres via partnerskaber og frivillige 
aftaler mellem erhvervsliv og lodsejere.” 

Dansk Skovforening

”Det er et problem for biodiversiteten, at så stor en del af 
skoven er produktion. Og en myte, at urørt skov ikke er  

en klimagevinst.” 
Carsten Rahbek, KU

”Rammer og regulering skal være på overordnet niveau.  
Den konkrete implementering skal overlades til dem, der 

forvalter skoven. Og så skal man give lodsejerne en sikkerhed 
for, at de ikke rammes af fredningssager, hvor de mister 

råderetten over deres jord, hvis de udvikler og forbedrer natur 
og økosystemer.” 

Dansk Skovforening

”Der vil komme et kæmpe ryk med at dokumentere 
biodiversitet pga. nye EU-krav til virksomheders finansielle 
afrapportering. Måske kan man så købe jord et andet sted, 
men det vil kræve samarbejde og åbenhed i værdikæder.” 

Dansk Industri

”10-15 pct. af landbrugsjorden kan tages ud af drift uden tab 
for samfundet.” 

Carsten Rahbek, KU

“Rigtig mange landmænd vil gerne gøre en indsats for 
naturen. Desværre oplever vi, at den nuværende lovgivning 

byder på mange benspænd og uhensigtsmæssigheder,  
der gør det svært for de naturvillige landmænd.  

Derfor er der behov for at se på, hvordan der kan sikres 
positive incitamenter.”
Landbrug & Fødevarer

”Da fiskeri ikke indgår som en del af ’aktiviteterne’ i havplanen, 
bliver det helt afgørende for erhvervet, hvilke områder der 

bliver afsat til bl.a. fiskeri.”
DFPO



Hvad siger forskere,  
organisationer og erhvervsliv  

om lovgivning og politik? 



”En biodiversitetslov kan ikke stå alene, men skal suppleres 
med eksisterende love, hvilket kræver en lovreform – med 

både jurister og fagfolk.  Der er ikke andre lande med lignende 
eksempler og samme retstraditioner, vi kan overføre fra.”

Birgitte Egelund, AU 

”Der er brug for politisk handling på det store niveau og de 
små barrierer i regler og forvaltning.”

Landbrug & Fødevarer 

”Der er brug for store forandringer ift. prioriteringer og 
økonomi. Her kan en lov være afgørende.” 

Danmarks Naturfredningsforening  

”En lov for biodiversitet vil kunne binde de mange siloer 
sammen i forvaltningen, bl.a. de forskellige styrelser,  

så naturpåvirkninger og biodiversitetshensyn automatisk 
regnes med fra start, når vi træffer beslutninger – fx i 

forbindelse med energiøer, havvind osv.”  
WWF 

”Der er ikke brug for en biodiversitetslov – den vil bare give 
en større bølge af bureaukrati.”

 DFPO

”Vi vil være kede af, hvis en biodiversitetslov har klare mål,  
vi ikke når alligevel. Så hellere have fokus på indsatser.” 

Landbrug & Fødevarer 

”I fire-fem andre lande har naturen juridiske rettigheder.” 
Carsten Rahbek, KU

  

”Det er nødvendigt med en biodiversitetslov, fordi der er gjort så 
meget forkert. En ny lov skal sætte rammer, så vi lever op til de 

internationale forpligtelser.”
Carsten Rahbek, KU

”Det er en udfordring at få internationale hensigter gjort danske, 
men her kan en biodiversitetslov give en retning.  
Klimaloven viste, at der kan tages politisk ansvar.”

 Birgitte Egelund, AU

”Det er også en udfordring, hvis vi ikke kan tage træ ud af 
skoven til den grønne omstilling. Vi er nødt til at finde en balance 

mellem skovbrug, produktion og biodiversitet.”  
Dansk Skovforening 

”Biodiversiteten i havet kan forbedres ved at regulere 
alle væsentlige presfaktorer og effektivt implementere 

vandrammedirektivet.” 
Karen Timmermann, DTU Aqua

”Samarbejde er et nøgleord.” 
Dansk Industri, Landbrug & Fødevarer, Danmarks 

Naturfredningsforening

”Fastsæt mål for biodiversiteten i Danmark – og følg op på dem.”
Karen Timmermann, DTU Aqua



 ”Der er en kæmpe opbakning hos virksomhederne, selv om 
det stadig er umodent hos mange, fordi de ikke har en direkte 

forbindelse til naturen.” 
Dansk Industri 

”Ministerier skal blive bedre til at tale sammen på tværs,  
når det handler om biodiversitet.”

WWF 

”Der er værdi i sameksistens, fx at trawle ved vindmøller eller 
skabe biodiversitet ved havvindmølleparker.” 

DFPO 

”DFPO og Danmarks Naturfredningsforening er kommet med 
et fælles udspil om 10 pct. strengt beskyttet hav uden fiskeri.”

DFPO, Danmarks Naturfredningsforening 

”Havplanen kan blive en god vej, så der skal ske noget nu på 
ministerielt plan og komme ambitiøse aftaler på plads.”  
WWF, DFPO og Danmarks Naturfredningsforening 

”Forslaget fra DN og L&R om, hvilke lavbundsjorde kan 
udtages fra landbrugsdrift, er ved at blive til noget, men det er 
vigtigt med en positiv incitamentsstruktur over for lodsejerne.” 

Landbrug & Fødevarer

Hvad siger forskere,  
organisationer  
og erhvervsliv  

om samarbejde?
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Værdifuld viden fra
naturprojekter og

forskning

”Lovgivning er den største udfordring – overlappende/
modstridende regler, forskellig administrationspraksis og 

langsom sagsbehandling.”
Skovsgaard Gods/SEGES Innovation 

”Det største benspænd er at få tilladelse i styrelser – det tager 
lang tid at få vurdering.” 

Naturpark Lillebælt 

”Lovgivningen kan bekymre. Virksomheder er nervøse for, om de 
kan miste retten til at udbygge på arealer, hvor der bliver skabt 

natur, hvis der fx kommer en beskyttet salamander.” 
KLS PurePrint 

”I skoven er der allerede love, der beskytter naturværdier.” 
HedeDanmark  

”Aktiv marin naturgenopretning gavner biodiversiteten i havet, 
men det kræver reduktion af presfaktorer som fx næringsstoffer.” 

DTU Aqua  

”Vildgræsning hele året er et effektivt tiltag for biodiversiteten. 
Men der er et stort behov for, at støtteordninger til græsning 

i højere grad giver incitament til helårsgræsning frem for 
sommergræsning med for højt dyretryk.” 
Skovsgaard Gods/SEGES Innovation 

”Det er vigtigt med lokal opbakning.” 
Naturpark Lillebælt 

”Skovbruget kan med fordel forene de forskellige målsætninger 
ved at lave en baseline, udføre tiltag og følge op med 

monitorering, så vi kan værdisætte naturen.”  
HedeDanmark 

”Frivillighed er vigtig, fx frivillig fredning af havområder.”  
Naturpark Lillebælt 



Forbedring af biodiversiteten er en brændende platform.  
Vi har den nødvendige ekspertise og viden om, hvad der skal til, 

og den viden vil vi bringe frem.
 

DM opfordrer til, at beslutningstagere og interessenter på området 
i fællesskab tager ansvar for at finde de bedste løsninger nu og få 

dem realiseret.
 

Naturen kalder! 

Gertrud Knudsen 
forperson for  

DM BIO

Camilla Gregersen  
forperson for  

DM – akademisk fagforening 
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